
اقتصادی
صفحه 4
چهار شنبه ۱۳ آذر ۱۳۹۸ 
۷ ربیع الثانی ۱44۱ -شماره ۲۲۳4۶

آشنایی با بورس

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,800,00052,900,000پراید 1111
37,381,00048,600,000پراید 2131
40,330,00051,800,000پراید 3151
155,000,000196,000,000چانگان4
57,200,00057,300,000تیبا صندوق دار5
55,960,00062,400,000ساینا دنده ای6
63,158,00077,600,000پژو 7405
8SLX 67,880,00090,100,000پژو
65,578,00090,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,000101,000,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00092,200,000پژو 206 تیپ 122
83,690,000111,000,000پژو 206 تیپ 135
80,303,000110,300,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00082,200,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00095,400,000سمند
116,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
83,623,000120,000,000دنا18
154,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000137,000,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000399,000,000مزدا213
22H30  -154,000,000
--استپ وی23
171,400,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000345,000,000پژو252008
67,203,00087,600,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه

4,424,000سکه تمام طرح جدید

4,306,000سکه تمام طرح قدیم

2,342,000نیم سکه

1,515,000ربع سکه

892,000گرمی

442,100هرگرم طلای 18 عیار

نوع ارز

12,493دلار

13,707یورو

16,603پوند

2,226لیر ترکیه

3,503درهم امارات

11,5دینار عراق

سبد سهام
قسمت بیست و چهارم

) MPT( مفهوم سی و دوم: نظریه مدرن سبد سهام
این نظریه به عنوان یکی از مهم ترین و تاثیرگذارترین تئوری های 
اقتصادی بر مبنای اصول مالی و ســرمایه گذاری توســط مارکوویتز 
)Markovits( در سال 1952 تحت عنوان انتخاب سبد سهام معرفی 

شد.
بر اســاس ایــن نظریه در انتخــاب گزینه هــای مختلف برای 
ســرمایه گذاری صرفا توجه به ریسک و بازده یک سهم کافی نیست 
و در حالتی که ســرمایه گذاری در تعداد زیادی سهام صورت گیرد، 
می توان از توزیع دارایی در ســهام مختلف برای کاهش ریســک و 

افزایش بازده بهره برد.
مبنای روش MPT بر پایه این استدلال استوار است که احتمال 
خطر از دست دادن سرمایه یا سود یک نوع سهام در بازار بسیار بیشتر 
از مجموعه یا ترکیب سهام است. لذا قاعدتاً سرمایه گذار حرفه ای نباید 
تمامی سرمایه خود را دریک قلم دارایی سرمایه گذاری کند و منطق 

اقتصادی نیز این را تایید می کند.
بلکه بایستی آن را در مجموعه ای از سهام یا دارائیها سرمایه گذاری 
کند که این مجموعه به پرتفوی معروف است. پرتفوی یا سبد سهام 
متشکل از سهام متعدد شرکتهایی است که در شرایط عادی احتمال 

کاهش بازده همه دارائیها تا حدودی به صفر نزدیک است.
برای اکثر سرمایه گذاران، ریسک خرید تک سهم، کسب بازدهی 
کمتر از انتظار اســت و یا به عبارت دیگر انحراف از بازدهی میانگین 
است )هر سهمی به نوبه خود دارای انحراف معیاری از میانگین است 

که در این تئوری به آن ریسک اطلاق می شود.(
در حقیقت ریسک خرید سبد سهام با توزیع مناسب بسیار کمتر 
از ریسک خرید تک سهم است، به دلیل اینکه ریسک سهام مختلف 

مستقل از یکدیگر است.
به عنوان مثال فرض کنید ســبد سهامی از دو سهم که یکی در 
حالــت افزایش نرخ بهره بانکی و دیگری در حالت کاهش نرخ بهره 

سود می دهد، تشکیل شده باشد.
این ســبد در هر حالتی فارغ از اینکه نرخ بهره افزایش یا کاهش 
یابد، ســود می دهد. در واقع مارکوویتز نشان داد سرمایه گذاری تنها 

انتخاب سهام نیست بلکه انتخاب ترکیب مناسبی از سهام است.
در روش MPT مجموعه تلاشــها معطوف به این است که بازده 
پرتفوی فرد ســرمایه گذار به بازده بــازار نزدیک گردد و در وضعیت 

مطلوب، بازدهی بیشتر از آن به دست آورد.
در این حالت پرتفوی کل بازار یک شاخص ارزیابی است که ریسک 
آن نیز با شاخص بتا )Beta(محاسبه می شود. این تحلیل کاربرد زیادی 
در آنالیز ریسک و تجزیه و تحلیل بازار دارد و مبنای کار سرمایه گذاران 

حرفه ای محسوب می شود.

یک مدیر بانکی از صدور و نصب نرم افزار تولید رمز دوم 
یکبار مصرف در تمام بانک ها به صورت رایگان خبر داد. 

مســعود خاتونی در گفت و گو با  باشگاه خبرنگاران جوان، در 
تشریح روند راه اندازی رمز دوم یکبار مصرف تاکید کرد: چه بسا 
در وهلــه اول، رمز یکبار مصــرف برای رمز های اول کارت ها نیز 
صادر می شد. چرا که کلاهبرداری ها  حتی در این روند هم روند 
افزایشــی داشتند. در نتیجه بانک ها باید در قبال خدماتی که به 

مشتریان ارائه می کنند فضای امنی را نیز ایجاد کنند.
عضو هیئت مدیره بانک ملی اضافه کرد: برای تکمیل فرآیند 
تولید رمز دوم یکبار مصرف باید عوامل ایجاد ناامنی در شــبکه 
بانکی را شناســایی می کردیم. همواره تعداد تراکنش های بانکی 
توســط رمز اول بیش تر از رمز دوم است در نتیجه امکان ناامنی 

در این عملکرد نیز زیاد است.
خاتونی افزود: نباید تمرکز را تنها روی مشکلات رمز دوم باشد 
چرا که ما در پایانه های فروش، خودپرداز ها و فروشگاه ها هم شاهد 
سو استفاده هستیم، هر چند روند کلاهبرداری از طریق رمز دوم 

شدت بیشتری دارد.
وی ادامه داد: بانک ملی تولید رمز دوم یکبار مصرف را از سال 
95 کلید زد، چه بسا که در همان زمان تولید رمز اول یکبار مصرف 
نیز عملیاتی شد. تولید رمز اول یک بار مصرف  تا حدودی سخت 
بود، اما کوتاه نیامدیم تا برای کار با دســتگاه خودپرداز نیز این 
روند ادامه پیدا کند. طی سال های متوالی با استفاده از توضیحات 

سایت مردم را به سمت خودپرداز ها هدایت کردیم.
این مســئول افزود: شبکه بانکی شرایط خوبی دارد و جدا از 
اینکه رمز دوم برای گوشی های هوشمند راه اندازی شده است، برای 
تلفن های همراه غیرهوشمند نیز با کد دستوری *۷۳۷*۶۰# این 
روند قابل اجراست. این روند امکان ارسال پیامک را به تلفن های 

همراه عملیاتی می کند. 
خاتونی ادامه داد: ابتدا باید به دســتگاه خودپرداز ها مراجعه 
کنند تا شــماره تلفن همراه را تایید و اهــراز هویت در مرحله 
اول تایید شــود. با این کار هویت فرد وارد شده به این سیستم 
را تایید می کنیم. ورود رمز به این دســتگاه ها به معنای امضای 

الکترونیکی افراد است.
او در پاسخ به این سؤال که در تولید رمز قطعی اینترنت نیز 
موثــر خواهد بود؟ بیان کــرد: نرم افزار تولید رمز یک بار مصرف 
بانکــی به صورت آفلاین و بدون نیاز اینترنت رمز تولید می کند. 
ضمــن اینکه صدور و نصب نرم افزار تولید رمز دوم یکبار مصرف 

در تمام بانک ها به صورت رایگان صورت می گیرد.
این فعال بانکی در پاســخ به این سؤال که تعدد ورود رمز به 
سیستم بانکی تا چه حد امکان انسداد کارت می شود؟ گفت: اگر 
ســه بار رمز اشتباه ارسال شود کارت افراد مسدود می شود. چرا 
که احســاس می شــود فردی با گرفتن کارت فردی دیگر، قصد 
سوءاستفاده دارد. برخی معتقدند چندین نرم افزار بانکی با نصب 
روی گوشی دچار مشکل می شوند. سامانه حریم این امکان را به 

افراد می دهد که با پیامک این رمز ها را دریافت کنند.

یک مدیر بانکی:
 صدور رمز دوم یکبارمصرف 

کاملا رایگان است

رئیس کل بیمه مرکــزی با بیان اینکه در 
دنیا خدمات بیمه ای جدید به شکل ارزان تر 
و با کیفیت تر ارائه می شــود، گفت: در ایران 
نیاز داریم که بیمه را با کیفیت تر و ارزان تر به 

مردم ارائه کنیم.
غلامرضا ســلیمانی در بیست و ششمین دوره 
همایش بیمه و توســعه در دانشــگاه الزهرا اظهار 
داشــت: در دنیا خدمات بیمه ای جدید به شــکل 
ارزان تر و با کیفیت تر ارائه می شــود. در ایران نیاز 
داریــم که بیمه را با کیفیت تــر و ارزان تر به مردم 
ارائه کنیــم که البته این موضــوع به معنای نرخ 

شکنی نیست.
وی خواستار بررسی روش هایی شد که چگونه 
در رقابتی ســالم، خدمــات در صنعت بیمه ایران 

رقابتی تر و ارزان تر شده و کیفیت نیز کاهش نیابد.
رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به لایحه تشکیل 
صندوق حوادث طبیعی اظهار داشــت: نمایندگان 
مجلس هم نظرشان این است که خدمات بیمه ای را 
با قیمتی به مردم ارائه کنیم که خود آنها واحدهای 

مسکونی و دارایی شان را بیمه کنند.
ســلیمانی اقتصاد درمان را چالشــی جهانی 
حتی در کشورهای پیشرفته توصیف کرد و گفت: 
جلسه ای داشتیم که چگونه یک نرم افزار می تواند با 
٤۰۰ نوع سؤال و مولفه مختلف، حداقل و حداکثر 
نرخ حق بیمه تکمیلی را برای هر فرد مشخص کند.

وی بر ضرورت تفکیک ذخایر بیمه های زندگی 
از غیرزندگی در شــرکت های بیمــه تاکید کرد و 
اظهارداشــت: نباید اجــازه داد از ذخایر بیمه های 

زندگی در بخش های دیگر اســتفاده شود که این 
امر نیاز به کمک سازمان حسابرسی دارد.

رئیس کل بیمــه مرکزی با مقایســه پرتفوی 
1٤.5 درصــدی بیمه زندگــی در ایران با پرتفوی 
۶۰ درصدی آن در کشــورهای پیشرفته گفت: در 
ایران بازارهای پربازدهی مانند مسکن، بورس، طلا 
و ســپرده بانکی داریم که بیمه های زندگی توان 

رقابت با آنها را ندارند و باید با آنها عجین شوند.
ســلیمانی با اشــاره به ابلاغ آیین نامه جدید 
ســرمایه گذاری بیمه ها اظهارداشت: به شرکت ها 
اجازه دادیم از بیمه گذاران زندگی سؤال کنند که 
آیا اجازه سرمایه گذاری در بازارهای پر خطر مانند 

بورس یا مسکن را می دهند یا خیر.
به گزارش فارس، رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره 

به راه های مختلف برای بررسی و محاسبه کسری 
ذخایر فنی شرکت های بیمه گفت: محاسبه این رقم 
با استفاده از فرمول های مختلف نتایج نوسانی از یک 
هزار تا پنج هزار میلیارد تومان دارد و این موضوع 

از چالش های جدی صنعت بیمه است.
غلامرضــا ســلیمانی با اشــاره بــه عملکرد 
نمایندگی هــای بیمــه، افــزود: نمایندگی ها فکر 
می کنند فقط باید بیمه نامه بفروشند؛ در حالیکه در 
نمایندگی های بزرگ، نماینده از حالت فروشنده به 
مشاور تبدیل می شود چراکه نماینده باید از فروش 
تا پایان تعهد بتواند مشــاور باشد. شاهد بوده ایم 
در برخی موارد نمایندگان بیمه زندگی وعده های 
نادرستی می دهند که اصلا درست نیست و باعث 

بی اعتمادی خواهد شد.

رئیس کل بیمه مرکزی:

بیمه باید ارزان  تر شود

یک کارشــناس اقتصاد مسکن با بیان 
این که در شــرایط کنونی پیشنهاد افزایش 
اقتصاد خطرناک  وام خرید مســکن برای 
اســت، گفت: قیمت مسکن در حال حاضر 

حباب دارد.
افشــین پروین پور در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم، پیشــنهاد کانون سراسری انبوه سازان به 
رئیس جمهوری بــرای افزایش وام خرید به بهانه 
رونق تولید مســکن را در شرایط کنونی اقتصاد 
کشــور خطرناک ارزیابی کرد و افزود: پیشــنهاد 
کانون سراسری انبوه سازان به رئیس جمهوری با 
هدف افزایش وام خریــد به ۳۰۰ میلیون تومان 

بســیار خطرناک است و گره ای از مشکلات مردم 
در بازار مسکن باز نمی کند.

وی با تاکید بر این که در این وضعیت اقتصادی 
و رکود بازار مسکن باید طرف عرضه )ساخت و ساز( 
تقویت شود، افزود: زمانی که تقاضا تحریک شده 
و کاری در حوزه ساخت و ساز انجام نشود، خیلی 
واضح است که افزایش وام خرید مسکن منجر به 

افزایش قیمت ها خواهد شد.
این کارشــناس اقتصاد مســکن با اشــاره به 
پیشنهاد افزایش وام خرید مسکن به ۳۰۰ میلیون 
تومان، ادامــه داد: فارغ از این که آیا بانک ها توان 
پرداخــت چنین وامی را دارنــد و از همه مهم تر 

متقاضیــان این نوع وام می توانند اقســاط آن را 
پرداخت کنند، باید تاکید کنم که چنانچه با چنین 
پیشنهادی موافقت شود بخش مسکن با یک فشار 

تورمی بسیار بالا از رکود خارج خواهد شد.
 پروین پور اضافه کرد: در شــرایط اقتصادی 
کنونی، پیشنهاد انبوه سازان به هیچ وجه به صلاح 

مسکن و کل اقتصاد کشور نیست.
کارشناس اقتصاد مســکن با بیان این که در 
حال حاضر قیمت مســکن حباب دارد که باید از 
بین برود، افزود: مسئولان ذی ربط باید کار اصلی 
یعنی از بین بردن حباب قیمت مسکن را در دستور 
کار قرار دهند نه پیشــنهاد خطرناک افزایش وام 

خرید مسکن.
پروین پور با اشاره به این که حباب قیمت مسکن 
با کنترل سوداگری از بین خواهد رفت، اظهار کرد: 
با اجرایی شدن پیشنهاد افزایش وام خرید مسکن، 
قطعا وضعیت بازار مسکن بدتر شده و حباب قیمت 

بزرگ تر خواهد شد.
وی با تاکید بر این که تورم مسکن نیز با تاخیر 
کل اقتصــاد را تحت تاثیر قــرار می دهد، گفت: 
انبوه ساز واقعی باید پیشنهاد افزایش وام ساخت 
بدهد نه وام خرید. متاســفانه دغدغه اصلی اینها 
ساخت و ساز نیست و دغدغه آنها فروش واحدهای 

خود به هر قیمتی است.

یک کارشناس:

قیمت مسکن حباب دارد

رئیس اتاق اصناف ایران برخی تولیدات 
داخلی را بهتر از مشابه خارجی دانست.

قاســم نوده فراهانی در یک نشست خبری 
گفت: یکی از نعمت های تحریم بحث تولید بود، 

زیرا در شرایط تحریم به فکر تولید افتادیم. 
وی بــا بیان اینکه حــدود ۶۰۰ هزار واحد 
تولیــدی در کشــور وجود داشــت، گفت: این 
واحدهای تولیدی به مرور طی ســال های اخیر 

تولید را رها کردند و اقدام به واردات کردند. 
نــوده فراهانی اظهار داشــت: واردات ضربه 
ســنگینی را به کشــور زد و باعث از بین رفتن 

اشتغال شد. 
وی بیان داشت: بعد از تحریم اکنون برخی 
واحدهای تولیدی دوباره مشغول به کار شده اند 
و حتی تولیدات آنها بهتر از کالای خارجی است. 
به گزارش فارس، رئیس اتاق اصناف تهران با 
بیان اینکه متاســفانه هنوز نتوانسته ایم مردم را 

قانع کنیم که تولیدات اخیر نسبت به چند سال 
قبل دارای کیفیت بســیار بهتری است، گفت: 
متاسفانه در کنار از بین رفتن تولید واردات کالای 

قاچاق کمر صنعت را شکسته است. 
وی با تاکید بر اینکه مبارزه با قاچاق نیازمند 
عزم ملی اســت، بیان داشت: همکاری نزدیک 
بین اتحادیه ها به ویژه اتحادیه بارفروشان و بانک 
می تواند بسیاری از مشکلات اصناف را حل کند. 
نوده فراهانی با اشاره به سود بالای تسهیلات 
گفت: با این شــرایط تولید کننده و صادرکننده 
نمی تواند به فعالیت خود ادامه دهد و در بازارهای 

جهانی قدرت رقابت را از دست می دهد. 
بدون سردخانه تنظیم بازار بی معناست

در ادامه این نشست ، رئیس اتحادیه بارفروشان 
گفت: متاسفانه هنوز سردخانه ای در میدان میوه و 
تره بار شهر تهران برای نگهداری از میوه و سبزی 
وجود ندارد و به این ترتیب موضوع تنظیم بازار 

معنایی ندارد. 
مصطفی دارایی نژاد بیان داشــت: زمانی که 
در مرکز ورود و خروج میوه و سبزی سردخانه ای 
وجود نداشته باشــد، بنابراین مسائل گرانی به 

وجود می آید. 
وی با بیان اینکه اگرچه الگوی کشت وجود 
ندارد و بسیاری از مشکلات ناشی از این موضوع 
اســت، بیان داشت: اما عدم وجود سردخانه در 
میدان میوه و تره بار مشکلاتی را برای نگهداری 

میوه فراهم کرده است. 
دارایی نژاد بیان داشت: عدم وجود سیستم 
نگهداری ســردخانه ای باعث می شــود که یک 
سال بر اثر تولید بیش از اندازه پیاز، مازاد تولید 
را دور انداخته و یک ســال هم با نایاب شــدن 
آن قیمت هــر کیلوگرم پیاز به 1۰ هزار تومان 

می رسد. 
رئیس اتحادیه بارفروشان با اشاره به ایجاد یک 

سردخانه 1۰۰ هزار تنی در میدان میوه و تره بار 
تهران گفت: در صورت ایجاد این سردخانه هزار 
نفر به صورت مســتقیم مشغول به کار خواهند 
شــد، ضمن اینکه دور ریز 5۰ تا ۶۰ تن میوه و 

سبزی به صورت روزانه کاهش خواهد یافت. 
وی بیان داشت: با ایجاد چنین سردخانه ای 
صادرات به صورت مســتقیم توســط اتحادیه 
بارفروشان انجام می شود و براساس استانداردهای 

مورد نظر دنیا این کار انجام خواهد شد. 
دارایی نژاد با بیان اینکه عدم وجود برنامه ریزی 
برای صادرات باعث می شود کشورهای دیگر به 
امر صادرات محصولات ما وارد شــوند، گفت: به 
عنــوان مثال در روزهای اخیر پاکســتانی ها به 
موضوع صادرات گوجه فرنگی وارد شدند و با ورود 
بــه این موضوع حتی گوجه  های کال و نارس را 
خریداری کردند و این امر باعث گرانی و کمبود 

گوجه فرنگی شد.

رئیس اتاق اصناف:

برخی تولیدات داخلی بهتر از مشابه خارجی است

بــا وجود وعده های وزیــر صنعت برای 
افزایش تولید خودرو در کشور، تولید هشت 
افت 32.3  نشان دهنده  ماهه خودروسازان 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل است.
با گذشت چند ماه از وعده رحمانی وزیر صنعت 
برای افزایش تیراژ تولید خودرو در کشور و کاهش 
اختلاف قیمت بــازار و کارخانه، تولید خودرو در 
هشــت ماهه امســال نیز روند کاهشی داشت به 
طوری که طی این مدت ٤8۷ هزار و 9۶ دستگاه 
انواع خودرو در کشور تولید شد که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۳2.۳ درصد افت داشته است. 
در این بازه زمانی تولید انواع سواری ٤٤5 هزار و 
۷۷٤ دستگاه بود که در مقایسه با هشت ماهه سال 
گذشته کاهش ۳2.8 درصدی را تجربه کرده است.

طی هشت ماهه امسال تولید ون 8۷.٤ درصد، 
مینی بوس و میدل باس ۶۷.8 درصد، اتوبوس ٤۳.1 
درصد و تولید کامیونت، کامیون و کشنده نیز ۷۶.۳ 
درصد افت داشــته است. در عین حال تنها تولید 
وانت با رشــد 8.9 درصدی نسبت به هشت ماهه 

سال قبل همراه بوده است.
بررســی آمار تولید خودرو نشان می دهد طی 
آبان امسال تولید انواع خودرو به 5٤ هزار و ۷21 
دســتگاه رسید که نسبت به آبان 9۷ کاهش 5.۳ 

درصدی داشته است. همچنین در آبان ماه تولید 
ســواری با افت ۶.۷ درصدی نسبت به آبان سال 

گذشته به ٤9 هزار و ۳۰۷ دستگاه رسیده است.
به گزارش فارس، بررسی وضعیت تولید ایران 
خودرو در هشت ماهه امســال نشان می دهد در 
این گروه خودرو ســازی 2۰2 هزار و ۶95 دستگاه 
انواع خودرو تولید شده که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳5.8 درصد کاهش داشته است. تولید 
سواری در ایران خودرو نیز در این مدت با کاهش 
۳5.1 درصدی رو به رو شده و به 2۰۰ هزار و 292 

دستگاه رسیده است.
در آبان امســال تولید انواع خودرو توسط این 
گروه خودرو سازی با کاهش 1٤.۶ درصدی به 2۰ 

هزار و 98۰ دستگاه رسیده است.
همچنین تولید انواع سواری در آبان ماه در ایران 
خودرو با کاهش 12.٤ درصدی نسبت به آبان سال 

گذشته به 2۰ هزار و 588 دستگاه رسیده است.
در مورد وضعیت تولید گروه صنعتی سایپا نیز 
باید به تولید 259 هزار و ۳۶2 دستگاه انواع خودرو 
طی هشت ماهه امســال اشاره کرد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 1۷.2 درصد افت داشته است. 
تولید سواری در این گروه صنعتی نیز طی این 
مدت با افت 21 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل به 22۷ هزار و ٤22 دستگاه رسید.
در آبان ماه امسال ۳۰ هزار و ٤95 دستگاه انواع 
خودرو توسط گروه سایپا تولید شد که در مقایسه 
با آبان سال گذشته 2۰.۷ درصد رشد داشته است.
در این ماه تولید ســواری توسط سایپا معادل 
2۶ هزار و ۳۳۳ دستگاه بود که نسبت به آبان سال 

گذشته 1۶.٤ درصد رشد داشته است.
گفتنی است مدتی قبل رضا رحمانی وزیر صمت 
پس از چراغ سبز دولت برای گرانی دوباره خودرو، 
وعــده داده بود که با افزایــش تولیدات دو قطب 
خودرو ســازی کشور، عرضه و تقاضا متعادل شده 
و قیمت ها منطقی شــود. با این حال آمارها نشان 
می دهد تولیدات خودروسازان روند نزولی گرفته 
است، و همزمان قیمت ها نیز در بازار ابعاد نجومی 
به خود گرفته است و بنابراین به نظر نمی رسد در 

آینده نزدیک قیمتها کاهشی داشته باشد.
البته مسئولان ،خودروسازان و کاهش عرضه از 
سوی آنان را مقصر وضع فعلی نمی دانند. 28 آبان، 
وزیر صمت درباره افزایش قیمت برخی خودروها 
به رغم افزایش قیمت بنزین به خبرنگار ما گفت: 
»هیچ افزایش قیمتی از سوی خودروسازها اعمال 
نشده است و مثل همیشه نتیجه اقداماتی است که 

دلالها انجام می دهند.«

پیش از آنکه رحمانی، دلالان را عامل افزایش 
قیمت ها بدانــد و خودروســازان را تبرئه نماید، 
سازمان حمایت از حقوق تولیدکنندگان و مصرف 
کنندگان هم به حمایت از خودروسازان پرداخته 
و مشــکلات تحریم، وضعیت نابسامان نقدینگی 
عمده شرکت های قطعه ســاز و بدهی های معوق 
خودروســازان و... را به عنوان عوامل علت تحویل 

نشدن خودروهای مشتریان عنوان کرده بود. 
با وجود توجیهات مسئولان به نظر می رسد آنچه 
در بروز وضعیت پرنوسان کنونی در بازار خودرو موثر 
بوده، ضعــف مدیریت در صنعت خودرو ســازی 
از خودروســازان  بیــگاه   و حمایت هــای گاه و 

بوده است.
دولت بعــد از حمایت های متنوع و متعدد در 
ســال ها و ماه های گذشته، به تازگی هم حد خط 
اعتباری خودروســازان را ده هزار میلیارد تومان 
افزایش داده اســت. پیداست که در این وضعیت 
خودروســازها به خود زحمت بهبــود تکنولوژی، 
اصلاح ســاختارها، کاهش هزینه هــا و نوآوری را 
نمی دهنــد، چرا که از یک طرف حمایت دولت را 
پشــت سر خود دارند و از سوی دیگر از انحصار و 
بازار ثابت برخوردار هستند که بدون شک در این 

بین حق مردم پایمال خواهد شد.

بر خلاف وعده وزیر صمت رخ داد

کاهش 32 درصدی تولید خودرو در 8 ماهه امسال

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی با بیان اینکه فرسایش خاک سالانه 
56 میلیارد دلار به طور پنهان به کشــور 
خسارت می زند، گفت:  این رقم معادل پنج 
برابر مواد غذایی است که سالانه به کشور 

وارد می شود.
کاظــم خاوازی در این مراســم با بیان اینکه 
فرســایش خاک جــزو 1۰ تهدید بــزرگ برای 
بشریت است، گفت: در کشور ما سالانه 2 میلیارد 
تن فرســایش خاک وجود دارد که رقمی معادل 
5۶ میلیارد دلار به طور پنهان به کشور خسارت 

می زند. 

وی با بیان اینکه با احتساب 1۰.۶ میلیون تن 
واردات محصولات کشاورزی این میزان فرسایش 
خــاک هزینه ای معادل 5 برابر ارزش این واردات 
به کشــور تحمیــل می کند، گفت: ایــران جزو 
کشورهای با فرسایش متوسط به بالا است و 1۰ 
تن در هکتار فرسایش دارد که در مقیاس جهانی 

رقم بالاتری است. 
به گفته رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی، خاک تأثیر فوق العاده در ذخیره 
کربن و چرخش عناصــر غذایی دارد و اخیراً در 
حوزه های دارو سازی نیز از خاک استفاده می شود. 
وی گفت:  اخیراً در تولید داروهای آنتی بیوتیک، 

شرکت های دارو سازی به بن بست خورده اند و به 
تازگی با روی آوردن به خاک و انتقال باکتری های 
آن و نیز اســتخراج ژنوم خاک از آن در ســاخت 

داروهای آنتی بیوتیک استفاده می کنند. 
خاوازی همچنین گفت: فرسایش شدید خاک 
از 1 تا 11 تن در کاهش عملکرد محصولات مؤثر 
است و به همین دلیل امروزه نقش خاک در امنیت 

غذایی بسیار مهم تر از آب است. 
به گفته رئیس سازمان تات، اقدامات خوبی برای 
حفاظت از خاک انجام شده که از آن جمله تصویب 
قانون حفاظت از خاک و نیز آوردن موادی در برنامه 
ششم توسعه برای حفظ خاک از آن جمله است. 

معاون آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی هم با 
بیان اینکه آیین نامه قانون حفاظت از آب و خاک 
آماده تقدیم به دولت اســت ،گفت: جرایم بسیار 
سنگینی برای تغییر کاربری اراضی کشاورزی در 

نظر گرفته شده است.
به گزارش فارس، علی مراد اکبری در حاشیه 
مراسم روز جهانی خاک با بیان اینکه در تدوین این 
آیین نامه سازمان محیط زیست، سازمان جنگل ها 
و انجمن علوم خاک کشور نقش داشتند، گفت: در 
این آیین نامه جرایم بسیار سنگینی برای قاچاق 
خاک، آلوده ســاختن خــاک و تغییر کاربری و 

تخریب خاک انجام پیش بینی شده است.

رئیس سازمان تحقیقات کشاورزی:

فرسایش خاک سالانه میلیاردها دلار به کشور خسارت می زند

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی بدون ذکر نام عیسی 
کلانتری به طعنه گفت: برخی نظریه پردازان علم خود را 
به رخ ما می کشند و می گویند واردات بهتر از تولید است!

عباس کشــاورز در مراســم روز جهانی خاک در بخشــی از 
صحبت های خود گریزی به نظرات برخی به اصطلاح نظریه پردازان 
زد و گفت: این گونه نظریه پردازان علم خود را به رخ ما می کشند 

و می گویند واردات بهتر از تولید است. 
به گزارش فارس، به نظر می رسد صحبت های سرپرست وزارت 
کشــاورزی معطوف به صحبت های عیسی کلانتری رئیس اسبق 
وزارت جهاد کشــاورزی است که بارها مدعی شده خودکفایی در 
کشور منجر به از دست رفتن منابع می شود و نباید روی خودکفایی 

محصولات کشاورزی اصرار کنیم!
همزمان بعضی منابع خبری می گویند کلانتری که 12 سال 
بر کرســی وزارت کشاورزی کشور تکیه زده بود با استعفای اخیر 
حجتی به دنبال چیدمان گزینه های خود در وزارت کشــاورزی 
است و می خواهد با نشاندن نیروهای نزدیک به خود در بدنه این 

وزارتخانه سیاست های خود درباره واردات غذا را عملی سازد.
کشــاورز در بخش دیگری از صحبت هــای خود در توضیح 
پایدار نبودن کشاورزی کشور گفت: نباید کشاورزی ما در مقابل 
هر اتفاقات این قدر شــکننده باشد و باید پایداری خود را حفظ 
کند مثلًا نباید در محصولات دیم نگاه مان فقط به آسمان باشد و 
باید برنامه ریزی منسجم حتی برای کشاورزی دیم داشته باشیم.

سرپرســت جدید وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه تمام 
مســائل و مشــکلات مربوط به کشــاورزی و آب با تغییر نگاه و 
نگرش به خاک قابل جبران اســت، گفت: نباید به دنبال جنگ با 
طبیعت باشیم و در این طبیعت هر بخشی سهم خودش را دارد 
و حتی خاک هم باید از این طبیعت ســهم خود را ببرد. ما نباید 
همه محصولات کشاورزی را برداشت کنیم و باید بخشی از آن را 
بــه خاک برگردانیم. هر طور با طبیعت برخورد کنیم او نیز با ما 

چنین برخوردی خواهد کرد. 
منظور کشــاورز از برگرداندن بخشــی از محصولات، بقایای 
محصولات کشــاورزی مانند کاه و کلش است که می تواند باعث 

افزایش مواد آلی و نفوذپذیری خاک شود. 
وی ادامه داد: مشکل ما این است که خاک را بخشی می بینیم 
در حالی که نباید هیچ تصمیمی در بخش کشــاورزی بدون در 
نظر گرفتن اثرات آن بر خاک انجام شود. همه ارکان وزارت جهاد 
کشــاورزی نسبت به خاک مسئول هستند و باید تلاش کنند تا 
اهمیت خاک را در امنیت غذایی و بخش کشاورزی عمومی سازند. 
سرپرســت جدید وزارت جهاد کشاورزی در بخش دیگری از 
صحبت های خود گفت: از نظر من کشاورزان ما جزو پیشرفت ها 
هستند اما مشکل ما این است که بینش بخشی داریم و باید بینش 
کلی نگری برای خاک داشته باشیم و هیچ گونه تصمیمی اگر برای 

خاک مشکل ساز باشد گرفته نشود. 
کشاورز ادامه داد: تقلیل وظیفه مندی در قبال خاک به یک یا 
چند معاونت و دفتر و سازمان محدود نمی  شود و همه ما مسئولیم. 
وی افزود: کلید حفاظت آب همان طور که مقام معظم رهبری 

هم فرمودند حفاظت از خاک است.

کنایه سرپرست وزارت جهاد کشاورزی به ادعاهای 
عیسی کلانتری:

برخی نظریه پردازان مدعی می گویند 
واردات بهتر از تولید است!

رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اینکه 
تغییر خاصی در متغیرهای کلیدی بازار 
ارز رخ نداده اســت، گفت: بانک مرکزی 
انتشــار اوراق مشارکت  برنامه ای برای 

ندارد.
عبدالناصــر همتی در یادداشــت جدید 
اینســتاگرامی خود به بیان نکاتی درخصوص 
بازار پول و ارز پرداخت و اعلام کرد: رویه موجود 

در بازار ارز نمی تواند واقعی و پایدار باشد.
وی در تشــریح وضعیت بازار ارز این طور 
توضیــح داده که طی دو هفته اخیر به دلایلی 

که همگان واقفند، انتظارات غیرواقعی در بازار 
ارز ایجــاد و عمدتاً در برخی فضاهای دلالی و 
ســفته بازی به آن دامن زده شد. با اطلاعاتی 
که از توانایی ها، امکانات و ذخایر ارزی کشور و 
ارز صادراتی دارم، این روند نمی تواند واقعی و 
پایدار باشد، چراکه تغییر خاصی در متغیرهای 

کلیدی اتفاق نیفتاده است.
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین درباره 
تأمین ارز کالاهای اساســی نیز اعلام کرد: از 
ابتدای سال علاوه بر تأمین بیش از 1۰ میلیارد 
دلار ارز برای کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات 

پزشکی توسط بانک مرکزی، حدود 15 میلیارد 
دلار نیز در چهارچوب سامانه نیما برای واردات 
مواد اولیه واحدهای تولیدی و سایر کالاهای 
ضروری تأمین شده است. این روند به امید خدا 
و با ادامــه تلاش های صادرکنندگان با قدرت 

تداوم خواهد یافت.
همتــی در بخش دیگــری از کاهش ٤۰ 
درصــدی اضافه برداشــت بانک هــا خبر داد 
و تصریــح کرد: خبــر بســیار امیدوارکننده 
این که؛ بانک ها در ماه های اخیر نیاز نقدینگی 
کوتاه مدت خود را عمدتاً از بازار بین بانکی تأمین 

می کنند، لذا اضافه برداشت بانک ها با بیش از 
٤۰ درصد کاهش، به رقم بســیار کمتری در 
مقایسه با رقم آن در یک سال گذشته رسیده 
اســت. از مدیران بانک ها به خاطر این انضباط 
مالی و همراهی در اعمال سیاســت های پولی 
بانــک مرکزی که نهایتاً در جهت کاهش نرخ 

تورم است، تشکر می کنم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین اعلام کرد: 
بانک مرکزی برخلاف مطالب منتشره در حال 
حاضر برنامه ای برای انتشــار اوراق مشارکت 

)ودیعه( ندارد.

همتی:

دلال بازی در بازار ارز نمی تواند پایدار باشد
با وجود اختلال شدید سایت ثبت اعتراض جاماندگان 
یارانه معیشتی ،وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مدعی 
شد مهلت مراجعه به سایت حمایت معیشتی تا 20 آذر 

است.
در اطلاعیه شــماره ۶ این وزارت خانه ادعا شده که تعداد 
زیادی از سرپرستان خانوار برای دریافت بسته حمایت معیشتی 
کد رهگیری دریافت کرده اند ، آن دسته از افرادی که کد رهگیری 
دریافت نکرده اند، ظرف امروز و فردا این کد را دریافت خواهند 

کرد و در این مورد جای هیچ گونه نگرانی نیست.
وزارت رفــاه در ادامه ادعای خود اضافه کرده که هم وطنان 
همچنیــن می توانند تا تاریخ 2۰ آذرســال جــاری برای ثبت 
درخواست رسیدگی به سایت Hemayat.mcls.gov.ir مراجعه کنند.

با توجه به اینکه شماره گیری با کد دستوری #۶۳۶9* نیز به 
حداقل رسیده است ، طبق اعلام قبلی ، دیروز سه شنبه 12 آذر 
آخرین فرصت شماره گیری با این کد دستوری بود و درصورت 
نیــاز و ایجاد تقاضا هفته آینده نیز فرصتی برای سرپرســتان 
خانواری که ازاین کد دستوری استفاده نکرده اند، فراهم می شود.

گفتنی اســت یک روز پس ازامکان اعلام ثبت اعتراض در 
سایت یارانه معیشتی،این سایت دچار اختلال شد و در نهایت 
هم از دسترس کاربران و متقاضیان خارج گردید. این اتفاق در 
حالی رخ داد که از ابتدای واریز یارانه جدید بخش مهمی از مردم 
نســبت به رفتار تبعض آمیز دولت در پرداخت این یارانه انتقاد 
داشته و خواستار ثبت درخواست خود هستند ولی نه از طریق 
کدســتوری و نه از طریق سایت موفق به ثبت این درخواست 
نشده اند. هیچ مسئول دولتی هم دراین زمینه پاسخگو نیست و 
فقط هر چند روز یکبار فردی به نام میرزایی به عنوان سخنگوی 

طرح معیشتی وعده های نافرجامی به مردم می دهد.

با وجود اختلال شدید سایت ثبت نام ادعا شد
مهلت مراجعه به سامانه حمایت معیشتی 

تا 20 آذر است


